
اقتصادی6

گروه اقتصادی - با افزایش مقدار 
مصرف بنزین حالا نگرانی ها از کمبود 
این سوخت در کشور بالا گرفته است 
و کارشناسان از احتمال نیاز به واردات 

در صورت ادامه این روند و ثابت ماندن 
تولید خبر می دهند.

افزایش ۲۴ درصدی مصرف 
بنزین در تابستان امسال

هفته گذشته شرکت ملی پالایش 
و پخــش فراورده های نفتــی ایران از 
افزایش ۲۰ درصــدی مصرف بنزین 
در مقابل رشــد ۵ درصدی تولید این 

محصول خبر داد.تأمین بنزین موردنیاز 
کشــور با تولید داخــل و گذر از موج 
شــدید افزایش سوخت در کشور در 
حالی اســت که پیش از این با وجود 
دارا بودن منابع عظیم نفتی، ایران یکی 
از کشــورهای واردکننده بنزین بود به 
طوری که ســال ۹۶ میزان ۱۷ میلیون 
لیتر بنزین به کشــور وارد شد.گفتنی 
اســت از ســال ۹۷ و با بهره برداری از 
پالایشگاه ستاره خلیج فارس، ایران از 
واردات بنزین بی نیاز شد و در شهریور 
سال ۹۸ به عنوان صادرکننده بنزین به 

کشورهای همسایه مطرح شد.
صادرات فراورده های نفتی ایران 
نیز کاهش چشمگیری داشته است به 
طوری که ســال اول کرونا سه میلیارد 
دلار بنزیــن صادر کردیم اما امســال 
قطعاً از پالایشــگاه ها صادرات بنزین 
نخواهیم داشــت و صادرات گازوئیل 

نیز به حداقل خود خواهد رسید.
رکود چندســاله در ساخت 

پالایشگاه
ســتاره  پالایشــگاه  هرچنــد 
خلیج فــارس در دولت گذشــته به 
بهره برداری رسید و توانست کشور را 
از واردات بنزیــن نجات دهد؛ اما بعد 
از آن بی توجهــی شــدیدی در حوزه 
پالایشگاه ســازی حاکم شد. دولت 
یازدهم و دوازدهم که پروژه پالایشگاه 
ســتاره خلیج فارس را بــا ۷۰ درصد 
تحویــل گرفته بود، تصــور می کرد 
وظیفه خود را در ساخت پالایشگاه به 
انجام رسانده و دیگر نیازی به ساخت 

پالایشگاه نیست.

حتی وزیر پیشین نفت پالایشگاه 
ســازی را کثافت کاری می دانست و 
افتخار می کرد که در مدت ۱۵ ســال 
وزارت خود یک پالایشگاه نیز نساخته 
است. همین بی توجهی چندین ساله 
به احداث واحدهای پالایشــی جدید 
باعث شــد خام فروشی منابع نفتی در 
کشور سیر صعودی بگیرد و این منابع 
به ثمن بخس و به دلیل نیاز کشــور به 

منابع مالی حراج شود.
عقب افتادگی کشور در ساخت 
واحدهای پالایشــگاه و خام فروشی 
چند دهه ای نفت در حالی اســت که 
بسیاری از کشورها حتی کشورهایی 
که منابــع نفتی ندارند یک قدم جلوتر 
به ساخت پتروپالایشگاه رو آورده اند 
تا ارزش افزوده بیشــتری تولید کنند و 
از مزایای پالایشــگاه و پتروشیمی به 

صورت هم زمان بهره ببرند.

دلایــل اهمیــت ســاخت 
پتروپالایشگاه در کشور

ساخت پتروپالایشگاه در کشور 
ما به دلیل تحریم و نیاز کشور به منابع 
متنوع اهمیــت دوچندان دارد؛ چراکه 
در حال حاضر شــرکت های پالایشی 
محدودی در جهــان وجود دارند که 

خریدار نفت ایران هستند و البته برای 
فروش نفت به آن هــا نیز باید انواع و 
اقســام روش هــای دور زدن تحریم 
را اجرا کرد. ســاخت پتروپالایشگاه 
باعث می شود مواد شیمیایی متنوعی 
در کشــور تولید شود که ارزش افزوده 
بالایــی دارند و مشــتریان زیادی نیز 
در ســطح جهان بــرای آن ها وجود 
دارد. بــه این ترتیب به راحتی می توان 
محصــولات صنعت نفت کشــور را 
در بازارهای جهانــی عرضه و مقدار 
زیادی ارز وارد کشــور کرد. علاوه بر 
این ساخت پتروپالایشگاه اشتغال  زایی 
قابل توجهی در کشور ایجاد خواهد کرد 
و باعث رونق اقتصادی و رونق صنعت 
نفت در کشــور خواهد شد.اهمیت و 
مزایای بالای ســاخت پتروپالایشگاه 
در کشور باعث شد تا کمیسیون انرژی 
مجلس در پاییز سال ۹۷ طرحی با عنوان 

»احداث پتروپالایشگاه ها با استفاده از 
سرمایه گذاری مردمی و روش تنفس 
خوراک« پیشنهاد دهد. این پیشنهاد در 
تیرماه سال ۹۸ در صحن علنی بررسی 
شد و با عنوان قانون »حمایت از توسعه 
صنایع پایین دستی نفت خام و میعانات 
گازی با اســتفاده از ســرمایه گذاری 

مردمی« تصویب شد.
اعطــا تســهیلات نفتی به 

سازندگان پتروپالایشگاه
هــدف از تصویب این قانون این 
بود که واحدهای پتروپالایشگاهی با 
استفاده از جذابیت موجود در این قانون 
ساخته شده و در کشور توسعه پیدا کنند. 
امتیاز »تنفس خوراک« داده شده در این 
قانون باعث می شود تا زمانی که سرمایه 
اولیه احداث واحدهای پتروپالایشگاه 
ساخته شده برگردد، خوراک دریافت 
کنند بدون آنکه بهایی بابت آن بپردازند.
درواقــع این اقــدام نوعی اعطا 
تسهیلات اســت که از ذخایر نفت به 
پتروپالایشگاه ها داده می شود و بعد از 
بازگشت سرمایه در قالب اقساط ۴ تا ۸ 
ساله دریافت می شود.در حال حاضر ۸ 
طرح پتروپالایشگاهی توانسته اند ذیل 
این قانون از وزارت نفت تایدیه بگیرند 

که ۵ طرح آن پتروپالایشگاه نفت خام 
و ۳ طرح آن پتروپالایشــگاه میعانات 

گازی هستند.
نبــود جدیــت در وزارت 
نفت بــرای تکمیل طرح های پتر 

وپالایشگاهی
با روی کار آمدن دولت سیزدهم 

وعده هایی مبنی بر افزایش سرعت کار 
و ساخت پتروپالایشــگاه ها داده شد 
و وزیــر نفت نیز یکی از اولویت های 
وزارت نفــت در دولت ســیزدهم را 
ساخت پتروپالایشــگاه اعلام کرد و 
گفــت: »در دنیا امروز به دنبال احداث 
پالایشگاه نفت نمی روند، بلکه در زمینه 
ساخت پتروپالایشگاه ها سرمایه گذاری 
می شود که تنها سوخت محور نباشند، 
به گونه ای که همزمان تولید سوخت و 
خوراک برای صنایع پتروشیمی داشته 
باشــد، این مورد نیز جزو اولویت ها 
و برنامه هــای وزارت نفــت بــرای 

جلوگیری از خام فروشی است«
اما با گذشــت بیش از یک سال 
از عمر دولــت هنوز جدیتی در عمل 
به این وعده دیده نمی شود؛ به طوری 
که درصد پیشرفت برخی از طرح های 
پتروپالایشــگاهی تأیید شده صفر و 

برخی دیگر بسیار اندک بوده است.
شــرایط فعلی به وجود آمده در 
ساخت این واحدها و نبود عزم جدی 
برای پیشرفت کار این تصور را ایجاد 
می کند که دولت سیزدهم نیز همچون 
دولت گذشــته جدیتــی در قطع خام 
فروشــی منابع نفتی و حفظ منابع ملی 
این کشــور ندارد، در غیر این صورت 
باید با پیگیری شــبانه روزی و جهادی 
موانع پیش روی این طرح ها را بردارد 
و در صورت مشاهده کم کاری از سوی 
هر یــک از صاحبــان طرح ها و نبود 
توانایی برای تکمیل آن ها، همانطور که 
در قانون هم پیش بینی شده مجوز آن 

طرح را لغو کند.

نیاز کشور به ساخت 
پتروپالایشگاه، هرروز بیشتر 

از دیروز…
ساخت پتروپالایشگاه می تواند با ایجاد ارزش افزوده در صنعت نفت، درآمدهای ارزی ایران را چند برابر کند.

گــروه اقتصادی - شــواهد  
حاکی از آن اســت که میزان آگاهی 
مــردم و کارمندان بانکی در دو حوزه 
»کاربردهــا« و »عواقــب برگشــت 
خوردن« چک های صیــادی، اندک 
بــوده و همین عامل ممکن اســت 

معامله گران را با مشکل مواجه کند.
موضوع فقــدان اطلاع عمومی 
مناسب نســبت به مفاد قانون جدید 
چک، یکی از سوژه های برجسته در 
حوزه اخبار بانکی بود که در روزهای 
گذشــته بازتــاب زیادی بــه خود 

اختصاص داد. 
متأسفانه، بانک مرکزی با وجود 
آنکه اطلاع رســانی کتبی متعددی در 
پرتــال خود در زمینــه قانون جدید 
چک منتشر کرده است، اما اطلاعیه ها 
فقط قشــر بسیار محدودی از مردم را 
از قوانین مطلع کرده و تعداد بســیار 
زیادی از مراجعان بانکی، آن طور که 

باید از قوانین جدید چک و تغییرات 
آن اطلاع کافی و مناسبی ندارند.

آگاهی جامعه نســبت به 
قانون چک ضعیف است

از منظر کمی و کیفی هیچ گونه 
نظرســنجی معتبری در زمینه میزان 
آگاهــی و ســواد مــردم در حوزه 
چک های جدید از سمت ارگان های 
ذی ربط انجام نشده و شواهد میدانی 
حاکی از آن است که اطلاعات مردم در 
حوزه مقررات قانون چک بسیار اندک 
است.فارغ از شواهد میدانی در شعب 
بانک ها، فقدان آگاهی کامل نسبت به 
قانون چک از ســمت کارکنان بانکی 
نیز موید این مطلب اســت که مردم 
و مشــتریان بانکی نسبت به برخی از 
کارکردهای چــک صیادی بی اطلاع 

هستند.
محمد نوری، کارشناس بانکی 
در همین رابطه می گوید: »وقتی درباره 

تغییر قانون از ۲ شعبه یک بانک، سوال 
مشخصی پرسیده شود، ممکن است 
۲ جواب متفاوت دریافت کنید؛ این 
موضوع نشــان می دهــد بانک ها به 
کارکنــان خود درباره این موضوع، به 
میزان کافی اطلاع رســانی نکرده اند؛ 
این در حالی است که مهم ترین مرجع 
اطلاع رسانی به مردم، همین کارمندان 

بانک ها هستند.«
۵ راهکار برای آموزش مفاد 

قانون چک
تاکنون ایده ها و نظرات مختلفی 
برای اطلاع رســانی هرچه سریع تر و 
بهتر مفاد قانون چک از سمت رسانه ها 
و کارشناسان بانکی مطرح شده است، 
»همکاری صداوسیما و بانک مرکزی 
برای تهیه ویدئو کلیپ های آموزشی«، 

»اطلاع رســانی مکتوب و شفاهی در 
محل باجه های متصدیــان بانکی«، 
»برگزاری جلســات آموزشی حوزه 
چک برای کارمندان بانکی«، »نگارش 
مفاد مهم و ضروری قانونی در پشت 
برگه های چک صیادی« و »نقش مهم 
دو اتحادیه نمایشگاه داران خودرو و 
دفاتر مشــاوران امــلاک در آموزش 
به مــردم« از جمله برخی از اقدامات 
ضروری در این رابطه است که در این 
راستا می تواند در دستورکار قرار گیرد.
با وجود اهمیت وافر آگاه سازی 
مــردم در خصــوص کارکردهــای 
چک صیادی، اما بانــک مرکزی در 
این زمینــه صرفاً به انتشــار بیانیه و 
اطلاع رســانی های محدود در وبگاه 
خود بســنده کرده و صداوسیما نیز 

در این زمینه چندان فعال ظاهر نشده 
است. از سوی دیگر، بانک های عامل 
نیز به علت آنکه بعضاً مســئولیتی در 
ایــن زمینه بر عهــده خود نمی بینند؛ 
حتــی برخی از این مزایای چک های 
جدید همانند »مسدودســازی تمام 
صادرکننده  بانکــی  حســاب های 
چــک«؛ برای آنها هزینه بردار و مغایر 
با منافعشان تلقی می شود؛ بنابراین از 
توضیح و ارائه اطلاعات کافی در این 
زمینه، به مشتریان خود جلوگیری به 

عمل می آورند.
اطلاع رسانی قانون چک در 

۲ بخش باید انجام شود
اطلاع رسانی قانون جدید چک به 
مردم در دو حوزه حائز اهمیت است. 
حوزه اول مربوط به مزایایی می شود 

که موجب »تسهیل و تسریع پرداخت 
وجه چک به دارندگان« می شــود و 
موضوع بعدی هم به »اطلاع رسانی از 
عواقب قانونی صدور چک بلامحل« 

مرتبط است. 
شواهد میدانی حاکی از آن است 
کــه در مورد اول، مردم در زمینه مزایا 
و تحولات جدید چــک صیادی از 
یک ناآگاهی گسترده ای رنج می برند 
و اطلاعــات کمی از این کارکردهای 
قانــون چــک در اختیــار دارند؛ اما 
در موضــوع عواقب صــدور چک 
برگشتی مردم و کسبه بازار تا حدودی 
توانسته اند به شــکل تجربی اطلاع 
محدودی کســب کننــد و به همین 
خاطر برخی از کسبه بازار که به طور 
مستمر با چک سر و کار دارند، اکنون 

در صــدور چک های خــود احتیاط 
کامل را به خرج می دهند.

مــردم بایــد »مزایای چک 
صیادی« و »عواقب برگشــت 

خوردن چک« را بدانند
این قانــون مزایــای جدیدی 
همچون »پرداخت کسری مبلغ چک 
از ســایر حســاب های صادرکننده 
چک بلامحــل«، »پرداخت هر میزان 
از موجودی حساب به دارنده چک« 
و »اعتبارسنجی چک« برای مشتریان 

بانکی به ارمغان آورده است.
از ســوی دیگــر، »جلوگیری 
از افتتاح هرگونه حســاب و صدور 
کارت بانکی جدید«، »متوقف کردن 
گردش مالی و پولی در کلیه حساب ها 
و کارت های بانکی به میزان کســری 
مبلــغ چــک«، »پرداخت نشــدن 
هرگونه تســهیلات بانکی یا صدور 
ضمانت نامه های ارزی یا ریالی«، »باز 

نکردن اعتبار اسنادی ارزی یا ریالی« و 
»ممنوعیت ارائه دسته چک جدید در 
سامانه صیاد« از جمله محرومیت هایی 
اســت که برای صادرکنندگان چک 

برگشتی اعمال می شود.
سازوکار اطلاع رسانی چک 

در قانون دیده نشده است
قانون جدید چک مصوب سال 
۹۷، وظایفــی را بــه بانک مرکزی و 
بانک هــای عامل محول کرد تا ظرف 
مهلت سه سال و در سه گام مشخص 
)آذر ۹۸( و )آذرمــاه ۹۹( و )فروردین 
۱۴۰۰( به طور کامل مفاد این قانون را 
در سیستم بانکی پیاده سازی کنند؛ اما از 
آنجا که در این قانون، سازوکار معینی 
در زمینه اطلاع و آموزش عمومی در 
نظر گرفته نشده و همین قضیه باعث 
شده اســت که ضعف اطلاع رسانی 
در قوانین چک دامن گیر معامله گران 

چک صیادی شود.

شناخت مردم از چک های جدید ضعیف است

عقب افتادگــی کشــور در ســاخت واحدهای پالایشــگاه و خام فروشــی چند دهه ای 
نفت در حالی اســت که بســیاری از کشورها حتی کشــورهایی که منابع نفتی ندارند 
یک قــدم جلوتــر به ســاخت پتروپالایشــگاه رو آورده اند تا ارزش افزوده بیشــتری 
تولیــد کنند و از مزایای پالایشــگاه و پتروشــیمی به صورت هم زمــان بهره ببرند.

گروه اقتصادی - در حالی که در 
ماه های گذشــته موضوع تامین ارز به 
عنوان یکی از موانع اصلی بر ســر راه 
ورود خودروهای خارجی به کشــور 
شمرده می شد، رییس کل بانک مرکزی 
اعلام کرد که به محض آغاز ثبت سفارش 
واردات خودرو، این بانک آمادگی تامین 
ارز مورد نیــاز را دارد. ارزی که مقدار 
آن سالیانه یک میلیارد دلار خواهد بود.

به منظور واردات خودرو به کشور 
از بهمن ماه ســال گذشــته تلاش های 
زیادی انجام، آیین نامه مربوطه تدوین 
و در دولت به تصویب رســید که سوم 

شهریورماه امسال ابلاغ شد.
اکنــون وزارت صنعت، معدن و 
تجارت وارد فرایند اجرای کار شــده  
اســت و آن طور که »منوچهر منطقی« 
معــاون صنایــع حمل و نقــل وزیر 
صمت خبر داده اســت تا هفته گذشته 
۳۸۰ درخواست از سوی شرکت های 
واردکننده بــه وزارت صمت واصل و 
از آنها یک ســری مدارک و مستندات 
درخواست شد و در نهایت ۲۴ مجموعه 
مدارک کامل به وزارتخانه ارائه کرده اند.

بر پایه این گزارش، مطابق آیین نامه 
وزارت صمت اولویت با خودروهای 
کمتــر از ۱۰ هزار یــورو خواهد بود و 
پس از آن خودروهای در بازه قیمتی ۱۰ 
تا ۲۰ هزار یورویی وارد خواهد شــد. 
ارائه خدمات پس از فروش و همچنین 
پاس کردن اســتانداردهای ۸۵گانه از 
جمله مدارک اصلی درخواســت شده 

از شرکت های یاد شده است.
منطقی همچنیــن در خصوص 
تامیــن ارز مــورد نیــاز واردات این 
خودروها، اظهار داشت: بانک مرکزی 

قول مساعد داده که به این منظور حدود 
یک میلیارد دلار به تخصیص ارز بپردازد 
و به احتمال زیاد بانک مرکزی این مبلغ 
ارزی را تا پایان سال تخصیص خواهد 
داد. در همین ارتباط، »علی صالح آبادی« 
رییس کل بانک مرکزی در پاسخ به این 
سوال که با توجه به آغاز ثبت سفارش 
واردات خــودرو، آیا بانک مرکزی ارز 
مورد نیاز واردات خودرو را تامین کرده 
اســت، عنوان کرد: به محض آغاز ثبت 
سفارش واردات خودرو، بانک مرکزی 
آمادگی تامین ارز مــورد نیاز را دارد و 

تامین ارز مورد نیاز بر اساس استانداردی 
که وزارت صمت تعریف کرده، انجام 
می شــود. وی ادامه داد: ثبت سفارش 
واردات خودرو از سوم آبان در وزارت 
صنعت، معدن و تجارت آغاز شــده و 
به گفته وزیر صمــت، تاکنون نزدیک 
به ۳۰۰ متقاضی بــرای واردات اعلام 
آمادگــی کرده اند؛ بر اســاس مقررات 
مربوط به واردات خودرو، سقف سالیانه 
برای ثبت سفارش و واردات یک میلیارد 
دلار خواهــد بود. به گفته مســوولان 
وزارت صنعت، چنانچه افرادی رمزارز 
یا منابع ارزی در خارج از کشور داشته 
باشــند نیز به شرط تایید بانک مرکزی 
می توانند خودرو وارد کنند. همچنین 
بــرای خودروهــای خدمات عمومی 
نظیر تاکسی نیز افراد می توانند در تعامل 
با شهرداری به صورت BOO خودرو 

وارد کنند.
ایــن در حالی اســت که تاکنون 
دو دســته به منظور واردات خودرو به 
وزارت صمت مراجعه کرده اند؛ دسته 
نخست که پیش از این واردکننده اصلی 
بودند و دسته دوم خودروسازان داخلی، 

ضمن اینکه برخی واردکنندگان بزرگ 
خودرو در گذشته اکنون به تولیدکننده 
خودرو تبدیل شده اند. با توجه به اینکه 
از نظر وزارت صمت اولویت با واردات 
خودروهــای با قیمت کمتر از ۱۰ هزار 
دلار است، این وزارتخانه خودروهای 
با قیمت حــدود ۶ هزار دلار که اغلب 
مشخصه های خودروهای مدرن امروز 
را دارنــد، به عنوان خودروی اقتصادی 
می شناسد و آن طور که مسوولان وعده 
داده اند، فرایند فروش اقتصادی اقساطی 
نیز برای این خودروها پیش بینی شــده 
است. معاون صنایع حمل و نقل وزارت 
صنعت پیش بینی کرد: تا پایان سال ۹۰ 
هــزار دســتگاه خودرو وارد کشــور 
شــده و علاوه بر آن ۳۰۰ هزار دستگاه 
خودرو اقتصادی توسط خودروسازان 
داخلی تولید شــود. منطقی تاکید کرد: 
خودروهای با قیمت بــالای ۱۰ هزار 
یــورو همــه اســتانداردهای ۸۵گانه 
مدنظر ســازمان ملی استاندارد را پاس 
می کنند، اما برای خودروهای اقتصادی 
درخواســت شده که ســه مورد از این 

استانداردها به صورت تشویقی باشد.

گروه اقتصادی - با تصویب هیأت وزیران، به ازای هر نوزاد ۱۵ میلیون ریال ســهام از بورس به 
متولدین سال ۱۴۰۱ تعلق می گیرد. هیأت وزیران در نشست خود به ریاست سید ابراهیم رئیسی رئیس 
جمهور به منظور تأمین نظر هیأت بررسی و تطبیق مصوبات دولت با قوانین، آیین نامه اجرایی ماده )۱۱( 
قانون حمایت از خانواده و جوانی جمعیت و بند )ر( تبصره )۲( ماده واحده قانون بودجه سال ۱۴۰۱ کل 

کشور را اصلاح کرد. به موجب این اصلاحیه، مبلغ اختصاص یافته برای متولدین سال ۱۴۰۱ برای خرید 
واحد های صندوق سرمایه گذاری قابل معامله در بورس، به ازای هر نوزاد ۱۵ میلیون ریال و تا سقف ۱۵ 
هزار میلیارد ریال است. پیش از این دولت در مصوبه خود مقرر کرده بود به متولدین سال ۱۴۰۰، یک 

میلیون تومان و متولدین سال ۱۴۰۱، یک و نیم میلیون تومان سهام تعلق گیرد.

ثبت سفارش نخستین خودروها

به متولدین سال ۱۴۰۱ چه میزان سهام تعلق می گیرد؟

گروه اقتصادی - کارشناس امور بانکی گفت:به دلیل کج کار کردی و ناترازی های جدی که در شبکه بانکی کشور 
وجود دارد دخل و خرج نظام بانکی با یکدیگر هم خوانی ندارد. آقای اصغر بالسینی گفت:موضوع به روز رسانی تسهیلات 
کلان که نظام بانکی پرداخت می کند و بانک مرکزی به عنوان نهاد ناظر این گزارش ها را سه ماه یکبار به روز رسانی می کند 
دارایی اهمیت از چندین جهت است. باید به این نکته توجه شود نقشی که نظام بانکی در اقتصاد کشور ایفا می کند بسیار 
جدی است و همین مسئله ضرورت نظارت بر این سیستم را بیشتر می کند. او گفت:واقعیت این است که در دهه های اخیر 
قدرت خلق نقدینگی که توسط نظام بانکی به وجود آماده بسیار بالا است این مسئله یک توانایی به نظام بانکی در خلق 
نقدینگی و گزینش در نحوه تخصیص منابع بانکی داده است در اقتصاد ایران حدود ۹۰ درصد تامین مالی از طریق سیستم 

بانکی است به همین دلیل موضوع نظارت بر عملکرد سیستم بانکی بسیار مهم است.
با توجه به تجاربی که نظام بانکی داشته از روش های مختلفی برای دور زدن قانون و استفاده از خلا های قانونی که 
وجود دارد برای مســئله پرداخت تســهیلات بهره برده است به عنوان مثال بر اساس قوانین بانک مرکزی مجموع خالص 
تسهیلاتی که یک موسسه اعتباری می تواند به اشخاص مرتبط با خودش بپردازد )شرکت های زیر مجموعه( نباید از ۴۰ 
درصد سرمایه پایه آن موسسه بیشتر شود. بالیسنی گفت:فرض کنید یک بانک سرمایه پایه اش دو هزار میلیارد تومان است 
بر اساس قانون این بانک می تواند حداکثر ۸۰۰ میلیارد تومان تسهیلات دهی داشته باشد این مسئله یک قید برای نظام بانکی 
ایجاد می کند. بانک ها برای این که در دام نظارتی بانک مرکزی نیفتند از روش های مختلفی برای دور زدن این مسئله استفاده 
می کنند. یکی از متداول ترین روش ها که ضرورت دارد بانک مرکزی روی آن حساسیت داشته باشد این است که بانک ها به 
صورت ضربدری به شرکت های زیر مجموعه یک دیگر اقدام به اعطای تسهیلات می کنند. او گفت:به طور مثال بانک الف 
سقف ۴۰ درصدی خودش پر شده به بانک ب تسهیلات می دهد و بانک ب تسهیلات به زیر مجموعه الف پرداخت میکند 
این مسئله باعث می شود بانک ها اقدام به تامین مالی بسیاری از پروژه های خودشان از طریق تسهیلات کنند. به عنوان مثال 
در سال ۱۴۰۰ بانکی را داریم که بیش از هزار و ۱۰۰ میلیارد تومان تسهیلات به شرکتی داده که وابسطه به بانک دیگری بوده 
است.بر اساس صورت های مالی که منتشر شده یکی دیگر از بانک های خصوصی به بانک خصوصی دیگر در همین مدت 
هزار و ۶۲۵ میلیارد تومان تسهیلات پرداخت کرده است. او می گوید:نکته دیگر این که نظام بانکی برخلاف تمام تأکیدات 
دولت مبنی بر این که تسهیلات برای وام ازدواج، مسکن و ... داده شود به شدت در این زمینه مقاومت می کند بر اساس آنچه 
خود وزیر مسکن آقای رستم قاسمی اعلام کرده تقریبا عملکرد نظام بانکی در اعطای تسهیلات در نهضت مسکن ملی 
نزدیک به صفر بوده است. به دلیل کج کار کردی و ناترازی های جدی که در شبکه بانکی کشور وجود دارد دخل و خرج 
نظام بانکی با یکدیگر نمی خواند به همین دلیل بانک هابه شدت راغب هستند که تسهیلات خودشان را در حوزه هایی که در 
آمد زایی بیشتری برای خودشان دارد پرداخت کنند و به همین دلیل پرداخت تسهیلات خرد دچار مشکلات جدی است. 
تجربه نشان داده میزان سوخت و از بین رفتن تسهیلات در بخش خرد تقریبا نزدیک به صفر است، اما این عدد در تسهیلات 
کلان نسبت بیشتری دارد باتوجه به این موارد به نظر می رسد اگر چه اعلام لیست دریافت کنندگان تسهیلات کلان موضوع 
مهمی و بسیار کمک کننده به شفافیت در حوزه بانکی است، اما با توجه به نقش جدی بانک ها در اقتصاد از آن مهم تر این 

است که باید به جد در خصوص موضوعات مطرحه نهاد های ناظر ورود و نظارت جدی داشته باشد.

کارشناس امور بانکی پاسخ داد:

چرا بانک ها برای پرداخت تسهیلات خرد مقاومت می کنند؟

گروه اقتصادی - رئیس سازمان 
بورس و اوراق بهادار گفت: بخشــی  
از ریســک های صنعــت کارگزاری 
مربوط به نزول بازار ســهام اســت؛ 
از این رو باید بــه گونه ای ترتیب اثر 
داده شود که تا حد ممکن این چالش 
برای همه بخش های بازار سرمایه به 

حداقل برسد.
»مجید عشــقی« در جلسه ای با 
اعضای کانون کارگزاران در خصوص 
چالش های این صنعت، اظهار داشت: 
در زمان رکود و ریزش بازار با مسائل 
و دغدغه هــای پیچیده تــری مواجه 
می شــویم که حل و رفع آنها نیازمند 
همفکری و همــکاری همه ارکان ها 

است. در شــرایط کنونی و با کاهش 
ارزش ســهام، ریسک نهادهای مالی 
افزایش پیــدا می کند، بنابراین نیاز به 
مراقبت و توجه بیشــتری احساس 

می شود.
وی توضیح داد: بــا نزول بازار، 
صنعــت کارگزاری بیش از ســایر 
نهادهــای مالــی صدمــه می بیند و 
بــا چالش های جدی تــری روبه رو 
می شــود؛ تاکنون این ریســک ها به 
درســتی شناســایی و احصا نشده و 
ابزار درستی برای پیشگیری از وقوع 

آن به کار گرفته نشده است.
عشــقی افزود: در حقیقت طی 
سال های گذشته فقط بحث مدیریت 

ریسک تسویه اعتباری کارگزاری ها 
در جهت بهبــود فضای این صنعت 
پیش گرفته شد و تاکنون تفاوتی میان 
بزرگ ترین و کوچک ترین کارگزار 
از نظــر فرآیندی به وجــود نیامده  
است و همین مساله می تواند ریسک 
صنعت را افزایش بدهد؛ بنابراین باید 
اقدامات جدی در این خصوص شکل 
بگیرد. از آنجایی که کانون کارگزاران 
شناخت موشــکافانه و عمیق تری به 
این صنعت دارد، پیشنهاد می شود که 
ریسک ها را شناسایی و راهکارهای 

خود را در رفع آنها پیشنهاد کند.
رئیــس ســازمان بــورس با 
اشــاره به اینکه کانــون کارگزاران 

بایــد دغدغه های مشــترک را برای 
تصمیم گیــری نهایــی جمع بندی و 
پیشــنهاد کند، گفت: برای پشگیری 
از وقوع ریســک ، ایده های مختلفی 
وجود دارد کــه از جمله آن می توان 
به فعال ســازی »ترید اکانت« توسط 
کارگزاری ها، تقســیم و درجه بندی 
کارگــزاران، ایجــاد ضوابــط برای 
عضویت اتاق هــای پایاپای و غیره 
اشــاره کرد که هر یــک از این موارد 

نیازمند بررسی است.

وی تصریح کــرد: در گذشــته 
مصوبات شتاب زده ای منتشر می شد 
که کل صنعت  را تا ســال های زیادی 
درگیر می کرد؛ بنابراین بهتر است که 
هرچه ســریع تر خلاء هــای موجود 
شناسایی بشود و تصمیماتی اجرایی 
در کانون کارگزاران شکل بگیرد تا به 
این واسطه کارگزاری ها صدماتی را 
متحمل نشوند؛ به طور نمونه اجرایی 
شدن راهکاری همچون ترید اکانت 
می تواند کل صنعت را متحول می کند. 

عشــقی در بخش دیگری از سخنان 
خود با اشــاره به دیگر ریســک های 
بیان داشــت:  کارگــزاری،  صنعت 
بخشی  از ریســک های این صنعت 
مربوط به نزول بازار ســهام می شود 
و در مدت ۲ ســال و ۲ ماه گذشــته 
با این روند کاهشــی مواجه بودیم؛ از 
ایــن رو باید به نحوی ترتیب اثر داده 
شــود که تا حد ممکــن این چالش 
برای همه بخش های بازار سرمایه به 
حداقل برسد. رییس سازمان بورس و 

اوراق بهــادار با بیــان اینکه اکنون با 
روزهای دشــواری روبه رو هستیم، 
ادامه داد: درآمــد صنعت کارگزاری 
از کارمزدهاســت و به همین خاطر 
ایــن صنعــت بــا فشــار مضاعفی 
روبه رو اســت. صرف نظر از شرایط 
فعلی، توســعه بازار و زیرساخت ها 
هزینه های ثابتی دارد و توسعه لاجرم 
بایــد انجام بشــود. کاهــش ارزش 
معاملات انجام این الزامات را دشوار 
کرده است و کاهش عایدی ها ارکان 

بازار و ســازمان بــورس را نیز مبتلا 
می کنــد. وی در پایان گفت: کاهش 
ارزش معاملات به همه نهادهای بازار 
فشــار آورده اما باید با مدیریت، این 

دوره  را پشت سر بگذاریم.

رئیس سازمان بورس:

چالش در همه بخش های بازار سرمایه باید به حداقل برسد

یکشنبه 8 آبان 1401 ، 4 ربیع الثانی 1444 ، 30 اکتبر 2022، شماره 4069


